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Бальшыня бібліятэк, якія трапілі пад
"аптымізацыю", — у сельскай мясцо-
васці. Ёсць такія чытальні і ў гарадах —
напрыклад у Магілёве зачыняюць дзіця-
чую бібліятэку ў мікрараёне аўтамабіль-
нага завода. Мясцовыя бібліятэкары
адмаўляюцца гаварыць на гэтую тэму,
але прызнаюць, што неўзабаве біблія-
тэкі не будзе. Не хаваюць, што прычына
— у змяншэнні фінансавання.
Рэакцыя жыхароў мікрараёна на зак-

рыццё дзіцячай бібліятэкі — прадка-
зальна адмоўная.

* Спадарыня: "Калі нават хоць адно
дзіця ходзіць у бібліятэку — гэтая біблія-
тэка павінна працаваць. Чаму мы паві-
нны эканоміць на сваіх дзецях? Сюды
хадзілі мае дзеці, а цяпер я не ведаю,
куды будуць хадзіць унукі. Вось куды тут,
на Кірава, дзеці пойдуць у зімовы час?"

* Спадарыня: "Куды нашым дзецям
пайсці? Тут чытальная зала вялікая. Я
тут во жыву, у суседнім доме, і заўжды
адтуль натоўпы дзяцей выходзяць. Дзя-
цей жа тут шмат".

* Спадар: "Якая тут можа быць экано-
мія? Туды ж дзеці ходзяць, яны зараз і
так мала чытаюць".
У першай палове дня ў чытальні быў

дзясятак малых. Калі яе закрыюць, ім
трэба будзе ці абмежавацца школьнай
бібліятэкай, ці ездзіць у іншы мікрара-
ён, да якога "аптымізацыя" пакуль не
дайшла. Але такі варыянт бацькоў не за-
давальняе.

— Шмат дзяцей, а тут адзіная біблія-
тэка. А што там у школьнай? Колькі там
экземпляраў кніг, калі вось па тэме прад-
метнай зададуць? На ўсіх жа не хопіць.

Алесь АСІПЦОЎ, БелаПАН

У МЕЖАХ “АПТЫМІЗАЦЫІ”
Ў МАГІЛЁЎСКАЙ ВОБЛАСЦІ

ЗАКРЫЛІ ТРЫ ДЗЯСЯТКІ БІБЛІЯТЭК
У Магілёўскай вобласці закрылі

тры дзясяткі бібліятэк, і гэты пра-
цэс працягваецца . Афіцыйна  іх
ліквідацыю называюць аптымізацы-
яй працы бібліятэчнай сеткі дзеля
ашчаднага выкарыстання бюджэт-
ных сродкаў. Прызнаецца, што та-
кія захады выкліканыя скарачэннем
фінансавання. Тым часам наведнікі
бібліятэк незадаволеныя іх закрыц-
цём.

Куды ісці? А патрабаванні ж застаюцца.
Гэта дужа дрэнна, што зачыняюць, —
разважае спадарыня, ведучы са школы
ўнучку.
Афіцыйнае тлумачэнне закрыцця

бібліятэкі наступнае: дзіцячая бібліятэ-
ка павінна функцыянаваць тады, калі ў
раёне пражывае не менш за пяць-сем
тысяч дзяцей, а ў гэтым раёне пражы-
вае ўсяго 800 дзяцей.
У рэгіёне ліквідаваныя найперш тыя

бібліятэкі, якія страцілі зоны абслуго-
ўвання, гэта значыць у іх зменшылася
колькасць  чытачоў. Некаторыя чы-
тальні аб’ядналі са школьнымі або пе-
равялі ў статус клубных бібліятэк. Такім
чынам эканомяцца сродкі і з'яўляецца
магчымасць папаўняць бібліятэчныя
фонды, тлумачыць супрацоўніца аблас-
ной бібліятэкі: — Проста ідзе ўзбуйнен-
не бібліятэк. Бібліятэкары ў нас нідзе пад
скарачэнне не трапілі. Калі бібліятэка
зачыняецца, то там альбо ўжо праца-
ваў пенсіянер, альбо прапануецца мес-
ца працы ў суседняй бібліятэцы на вёс-

цы. — Паводле слоў суразмоўніцы, знач-
ная частка фінансавання ідзе на абслу-
гоўванне бібліятэчных будынкаў.
У школьнай бібліятэцы адпрацаваў

амаль два дзясяткі гадоў жыхар горада
Клімавічы Сяргей Аржанцаў. У 2010 год-
зе школу зачынілі, і ён застаўся без пра-
цы. Да "аптымізацыі" ў яго адмоўнае
стаўленне, і не таму, што ён беспрацоў-
ны: «Аптымізацыю праводзяць, каб ска-
раціць выдаткі на ўстановы культуры.
Але навошта нам тады дзяржава, якая
не можа знайсці грошай? Няўжо сама
бібліятэка павінна зарабляць на сваё
ўтрыманне? Для гэтага ж існуе дзярж-
бюджэт, каб падтрымаць сацыяльную
сферу. Трэба пачынаць не з аптыміза-
цыі культуры, а з рэфармавання эка-
номікі, і тады грошай хопіць на ўсё».
Сяргей Аржанцаў зазначае, што за-

робкі ў бібліятэкараў мізэрныя. Маладыя
супрацоўнікі вымушаныя працаваць
амаль што на энтузіязме. Нават у іх ка-
легаў з большым стажам заробак не
дацягвае да трох мільёнаў.

Сяргей Аржанцаў
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ОБЯЗАН СЛОЖИТЬ

Согласно  требованиям законода-
тельства, депутат Палаты представите-
лей, то есть нижней палаты парламен-
та, может работать только в качестве
парламентария. Исключение делается
лишь для тех депутатов, которые явля-
ются членами Правительства. Смысл в
том, что народные избранники не дол-
жны отвлекаться на иную деятельность,
мешающую им посвятить себя работе в
парламенте. Государство создаёт для
этого все необходимые условия. Говоря
на языке закона, это означает, что из-
бранные нами люди «осуществляют
свои полномочия в парламенте на про-
фессиональной основе».
В связи с этим отметим, что обраще-

ние к законодательству показывает, что
в нём учтено одно существенное обсто-
ятельство. Предусмотрено, что в случае
назначения на какую-либо государствен-
ную должность во время своего депу-
татства, парламентарий обязан сло-
жить депутатские полномочия. Ибо те-
перь он не в полной мере может рабо-
тать в парламенте на профессиональ-
ной основе, не говоря уже о бюджетных
тратах на его содержание.
Это разумно и во всех отношениях

оправдано. Но в Беларуси, к сожалению,
не всегда торжествуют разумные требо-
вания. Палата представителей этого со-
зыва действует всего год, а трое парла-
ментариев уже успели получить новые
назначения. И, похоже, что уходить из
парламента они не собираются.

УДОБНО
И В ДВУХ КРЕСЛАХ

Президентским Указом в ноябре де-
путата Александра Зозулю назначили
председателем Кобринского райиспол-
кома, а его коллегу Владимира Кравцо-
ва — председателем Гродненского об-
лисполкома. Таким образом, теперь без
своих полноценных представителей в
парламенте остались избиратели Коб-
ринского округа № 12 и Кричевского ок-
руга № 83. Между прочим, это наш округ,
в котором живут избиратели Климович-

Александр ВЛАД

БОГАТЕЕТ ДЕПУТАТ?
ИЗБИРАТЕЛЬ ОЧЕНЬ РАД.
ПУСТЬ РОДНОМУ ДЕПУТАТУ
ПЛАТЯТ ЛИШНЮЮ ЗАРПЛАТУ!

Выполняя свой гражданский долг перед избирателями, депутаты бело-
русского парламента стойко несут своё непростое бремя. Ведь ещё в ходе
предвыборной гонки они прекрасно знали, что их ждёт — обсуждение зако-
нопроектов, выступления в прениях, голосование по важным обществен-
ным вопросам. И ради этого они готовы пойти на всё, даже на совмещение
должностей. То есть, быть назначенным на государственную должность
и всё равно остаться депутатом.

ского, Кричевского и Хотимского райо-
нов.
Самое интересное в данной ситуации

то, что назначенные главами исполко-
мов депутаты спокойно занимают две
должности. Ни один из них не объявил
о том, что собирается отказаться от сво-
их депутатских полномочий. Наоборот,
слышны абсолютно противоположные
заявления. Так, 5 декабря ещё один
парламентарий Александр Межуев был
назначен Государственным секретарём
Совета Безопасности РБ. Он также до
сих пор является депутатом Палаты
представителей от Гродненского сель-
ского избирательного округа № 52.
Журналист «Комсомольской правды»

Ирина Козлик, увидев депутата Межуе-
ва на парламентском заседании, реши-
ла всё-таки уточнить: «Получается, де-
путатское кресло оставляете?». И услы-
шала в ответ: «Нет. В депутатском крес-
ле я остаюсь. И буду работать в своём
избирательном округе параллельно».

ОБОШЛИ
ФИНАНСОВЫЙ СЕКТОР

Не будем говорить о том, что совме-
щение двух должностей отрицательно
скажется как на парламентской, так и
на другой дополнительной деятельно-
сти. Это чересчур очевидно и не нужда-
ется в разъяснениях. Лучше попробуем
разобраться в причинах, подвигших на-
родных избранников на оставление за
ними депутатских кресел.
В Беларуси депутаты парламента на-

ходятся в откровенно привилегирован-
ном положении. Вот что сообщили в
декабре 2013 года «Аргументы и Фак-
ты». Все депутаты Палаты представи-
телей независимо от занимаемой дол-
жности получают ежемесячное денеж-
ное вознаграждение в размере зара-
ботной платы министра. Об этом пове-
дал «АиФ» член Постоянной комиссии
Палаты представителей по бюджету и
финансам Валерий Бороденя: «Сейчас
зарплата депутата примерно в 3 раза
выше, чем средняя по народному хозяй-
ству, и в 2 раза выше, например, чем
средняя по финансовому сектору». Так-

же есть надбавки за стаж, предостав-
ляется трудовой отпуск, ежемесячно
возмещаются расходы, связанные с
парламентской деятельностью.
Согласитесь, отказаться по доброй

воле от таких государственных щедрот
просто глупо. А глупцов в парламент, как
известно, не избирают.

ПРИДУТ НА ПОМОЩЬ

Вообще-то, у депутатов есть одна от-
говорка, позволяющая при необходимо-
сти объяснять совмещение ими двух
должностей. У них ведь в округах име-
ются депутатские помощники, которые
всегда помогут избирателям, если де-
путат занят в парламенте или на другой
своей работе. Подсказываем нашим
читателям, как найти в Климовичах этих
компетентных и сведущих людей.

* Данеко Владимир Алексеевич —
помощник депутата Владимира Кравцо-
ва. Постоянное рабочее место: Климо-
вичский районный исполнительный ко-
митет, пл. 50-летия Великого Октября,
д. 2, каб. 204. Контактный телефон: (8-
02244) 5-21-52.
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Дело в том, что бывший Кли-
мовичский молочный завод
сам входит в состав Мстислав-
ского маслодельно-сыро-
дельного завода. А когда-то
это было самостоятельное
предприятие с новейшим че-
хословацким и  немецким
оборудованием. Филиалы в
Хотимском и Костюковичском
районах, несколько сепара-

Як паведамляе прэсавая служба кіраўніка краіны, выбары прыз-
начаныя на 23 сакавіка 2014 году. Паведамляецца, што дата выз-
начаная з улікам вызначаных заканадаўствам тэрмінаў на ўтва-
рэнне тэрытарыяльных выбарчых камісій ды іншых працэдур.
Удакладняецца, што фінансаванне выбараў будзе ажыццяўляц-

ца за кошт сродкаў рэспубліканскага бюджэту. У звязку з гэтым
Радыё Свабода інфармуе, што ў праекце бюджэту на 2014 год на
правядзенне мясцовай выбарчай кампаніі выдаткавана 100
мільярдаў рублёў.
Лідзія Ярмошына таксама праінфармавала, што адначасова з

выбарамі дэпутатаў мясцовых Саветаў пройдуць паўторныя вы-
бары па Гомельскай-Навабеліцкай выбарчай акрузе №36, бо ў
час парламенцкіх выбараў у 2012 годзе дэпутат ад яе не быў выб-
раны.
Апазыцыя кажа, што справядлівых і сумленных выбараў у Бела-

русі няма, аднак адмаўляцца ад удзелу ў чарговай выбарчай кам-
паніі пакуль не збіраецца.

2012 год прошёл без каких-либо подвижек, о чём было
опубликовано несколько критических материалов. Смеем
предположить, что статьи в независимом издании привлек-
ли внимание местных властей, а возможно, и контролирую-
щих органов. В итоге в январе 2013 года было принято реше-
ние Климовичского райисполкома, утвердившее список
объектов по капитальному ремонту жилищного фонда. В
доме № 27А предусматривалось выполнить усиление и ре-
монт балконов.

ДИВИДЕНДЫ
С ГУЛЬКИН НОС

Данила МЕСТИЧ
Мстиславский маслодельно-сыродельный завод будут присоединять к «Бабушки-

ной крынке». Работникам коллектива в Мстиславле уже объявлено об этом реше-
нии. Знают о будущем присоединении и в Климовичах, где также готовятся к пред-
стоящим переменам.

торных пунктов, четыре ве-
домственных магазина. Про-
изводственные мощности
позволяли перерабатывать
до 200 тонн молока в сутки.
Крах молочного завода в

Климовичах начался во вто-
рой  половине 90-х, когда
страной стал править пер-
вый президент Беларуси. За
годы его правления предпри-

ятие утратило былые пози-
ции и достижения. Теперь
официально это всего лишь
цех производства сухого
обезжиренного  молока и
масла ОАО «Мстиславский
маслодельно-сыродельный
завод». Об экономической
отдаче этого объединения
можно судить по размерам
дивидендов, выплачиваемых

климовичским акционерам.
Нам известно о выплатах в
ничтожную сумму 8 тысяч
рублей!
Ну а сейчас на повестке дня

— присоединение предпри-
ятий Мстиславля и Климови-
чей к «Бабушкиной крынке».
Если это та самая преслову-
тая стабильность, о которой
так любят говорить сторон-
ники Лукашенко, то страшно
даже представить, что ещё
ожидает впереди забитую и
угробленную провинцию.

Сергей АРЖАНЦЕВ

РЕМОНТ БАЛКОНОВ — ПРОДОЛЖЕНИЕ СЛЕДУЕТ

Про аварийные балконы в доме № 27А по улице Ленина
в Климовичах приходилось писать и в прошлом и в ны-
нешнем году. Начало было положено в феврале 2012-го,
когда работники коммунального хозяйства под распис-
ку известили жильцов об аварийном состоянии балко-
нов в их доме. Соответственно, пользоваться ими зап-
ретили.

Сделать это намечалось в июне-июле 2013 года. Во вто-
рой половине лета
коммунальники приступили к ремонтным работам. Бал-

конные плиты на втором и третьем этажах были укреплены с
помощью металлических опор. После этого достаточно дол-
гое время ничего не делалось, хотя строительные леса оста-
лись стоять под окнами жильцов. И вот в декабре работы
продолжились. Теперь убирают прогнившие перила и на-
прочь срезают балконные ограждения.
О том, что их замена давно стала насущной необходимос-

тью, можно понять по разговорам рабочих. На расспросы
жильцов они отвечают, что у некоторых балконов придётся
срезать и сами бетонные плиты, так как они уже не подле-
жат восстановлению. Это означает, что предупреждение ком-
мунальников об аварийном состоянии было полностью обо-
сновано. Хорошо бы только, чтобы они ликвидировали это
состояние как можно раньше.

МЯСЦОВЫЯ ВЫБАРЫ ЗА 100 МІЛЬЯРДАЎ РУБЛЁЎ
Лукашэнка падпісаў указ «Аб прызначэнні выбараў у мяс-

цовыя Саветы дэпутатаў Рэспублікі Беларусь 27 склікан-
ня».
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В нашей стране внимание государства
к молодёжной политике усиливается год
от года. Правда, государственная забо-
та становится всё более чрезмерной и
напоминает уже строгую опеку над мо-
лодыми гражданами Беларуси. Вот пос-
ледний пример в тему. В середине де-
кабря интернет всколыхнула новость,
появившаяся на портале TUT.BY. Там
разместили документ, из которого сле-
дует, что педагогов Минской области хо-
тят обязать отслеживать поведение
учащихся в интернете.
Те, кто слил в интернет эту скандаль-

ную информацию, ссылаются на конк-
ретное письмо управления образова-
ния Миноблисполкома. И на местах в
районах, в свою очередь, уже начали
требовать от учителей принять меры,
направленные на упреждение распро-
странения в социальной сети «ВКонтак-
те» фотографий, комментариев и дру-
гих материалов, указывающих на низкий
уровень нравственной культуры учащих-
ся. Кроме того, предполагается прове-
дение работы с родителями по данно-
му вопросу, а педагогов обязывают вес-
ти ежедневный мониторинг социальных
сетей.
После появления на TUT.BY этого со-

общения журналисты попытались вы-
яснить подробности непосредственно
в Управлении образования Миноблис-
полкома. Но все комментарии чинов-
ников свелись к тому, что такого не мо-
жет быть и, «возможно, речь идёт об
отслеживании сайтов учреждений обра-
зования, чтобы на них всё было как по-
ложено». Что ж, приходится верить на
слово, ведь вряд ли чиновники призна-
ют, что у нас в работе с молодёжью име-
ются какие-нибудь проблемы. Эта тема
неизменно преподносится со знаком
плюс.
Обратимся к местным реалиям. Вот

в ноябре в газете «Могилёвские ведо-
мости» печатается интервью с замес-
тителем председателя Климовичского
райисполкома Музыченко. О содержа-

Михаил ПЕТРОВ

В МОЛОДОСТИ ВСЁ ПО ПЛЕЧУ
если бы только молодёжи было чем заняться

29 октября этого года в Минске со-
стоялся молодёжный форум «Моло-
дость. Традиции. Будущее», посвя-
щённый 95-летию ВЛКСМ и 50-ле-
тию студотрядовского движения
Беларуси. Его участники рассказы-
вают, что приехавший на форум Лу-
кашенко вспоминал, как в молодые
годы побывал со  студенческим
строительным отрядом в Климо-
вичском районе. Видимо, расчувство-
вавшись, он пообещал делегатам
объявить в Беларуси 2015 год Годом
молодёжи. Если так, то надо было
устроить подобное  мероприятие
раньше, глядишь, получили бы тог-
да 2014 год.

тельной направленности материала
видно уже из его названия: «Хотим, что-
бы молодёжь была успешной». Екате-
рина Музыченко говорит, что «мы хотим,
чтобы молодёжь, которая приехала в
район, была успешной и довольной соб-
ственным трудом». Для этого с ней ра-
ботают «в тесном диалоге».
О том же поведал и председатель

Климовичского райисполкома Василий
Захаренко в правительственной газете
«Рэспубліка» от 12 декабря. Вот его сло-
ва: «В Климовичском районе вчерашние
выпускники вузов и колледжей не оста-
ются без внимания властей. У нас ра-
ботает школа молодого специалиста,
действуют молодежные клубы, где каж-
дый может рассчитывать на любую по-
мощь: юридическую, социальную, бы-
товую».
Звучит, конечно, прекрасно. Но всё ли

так замечательно, как хотелось бы ду-
мать? Скажем, Екатерина Музыченко
перечислила несколько примеров вза-
имодействия районных властей с тру-
дящейся молодёжью Климовщины. Это
встречи с молодыми специалистами,
проведение трудовых и спортивных со-
ревнований , участие в молодёжных
добровольных дружинах, ежекварталь-
ная интеллектуальная игра «Что? Где?
Когда?». Это, как говорится, имеется в
наличии, но достаточно ли таких мер,
чтобы молодые люди смогли стать ус-
пешными? Тем более, в Климовичах, из
которых стала массово уезжать  не
только молодёжь, но и среднее поко-
ление климовчан.
Приведём для объективности ещё

мнение, которое можно охарактеризо-
вать как взгляд со стороны. Не так дав-

но в одной из государственных респуб-
ликанских газет дали высказаться мо-
лодому специалисту, работающему
сейчас в нашем городе. Мы специаль-
но не указываем его фамилию и место
работы, хотя в газетной публикации он
назван. Зная нравы отдельных мест-
ных руководителей, не будем созда-
вать человеку ненужных проблем.
Так вот, недавний выпускник, попав-

ший сюда на отработку, искренне по-
ведал свои впечатления о жизни мо-
лодого  специалиста в Климовичах:
«Было интересно, я люблю путешество-
вать, а тут — новое место, новые лю-
ди…Правда, через месяц этот интерес
стал угасать, возникла привычка. Те-
перь воспринимаю всё просто как про-
исшествие в своей жизни». Журналис-
тка передаёт его впечатления: «То, что
порыва у молодого специалиста хвати-
ло ненадолго, он связывает не столько
с работой, сколько с образом жизни.
Ведь, кроме работы, в небольшом го-
роде молодому человеку и пойти осо-
бенно некуда. Даже зарплату, по сло-
вах парня, тратить тут не на что». Оста-
ётся традиционный набор занятий —
компьютер, просмотр фильмов, встре-
чи с приятелями.
В Климовичах это уже второй год его

жизни после распределения. Време-
ни прошло достаточно, но привязан-
ность к городу так и не возникла. Каж-
дую неделю на выходных молодой че-
ловек уезжает домой за несколько со-
тен километров или к другим своим
родственникам. «Половину жизни про-
вожу в поездах», — шутит он. Оставать-
ся в Климовичах он не собирается. И
это, как вы понимаете, не шутка.
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ТЫСЯЧА ДНЕЙ ВОЙНЫ

Гвардии майор, лётчик-штурмовик Иван Стефанович Ни-
колаев геройски погиб в бою близ чешского города Ланжгот
11 апреля 1945 года, не дожив до Победы меньше месяца.
Он был командиром эскадрильи. На его счету 135 боевых
вылетов.
Родился будущий герой 21 мая 1916 года в белорусском

городе Климовичи. Биографы пишут, что его страстью были
музыка и небо. Еще в 1934-м Николаев поступил доброволь-
цем в 11-й саперный батальон, в музыкальный взвод. Пред-
ставляете! Саперы создали свой духовой оркестр!
Но уже спустя четыре года вторая страсть дала о себе знать

— Иван добился зачисления его в борисоглебскую лётную
военную школу. Война же застала его в Харькове, он был уже
в должности летчика-инструктора. По мере приближения
фронта училище было эвакуировано в Красноярск. Иван Сте-
фанович пишет командованию один рапорт за другим об от-
правке его на фронт. Наконец просьба была удовлетворена.
С ноября 1942-го младший лейтенант Николаев сражает-

ся на Калининском, потом Воронежском, I и II Украинских
фронтах. Из 135 успешных боевых вылетов 109 раз лично
водил группы штурмовиков: от 6 до 20 единиц самолетов «Ил-
2». Вот один из эпизодов. Из письма секретаря комсомоль-
ского бюро лейтенанта Никонова по поручению части 375:
«...выполняя боевое задание командования по штурмовке
вражеских танков, Николаев был обстрелян сильным зенит-
ным огнем противника. Самолет был подбит, Ваня ранен.
Несмотря на то, что кровь застилала ему глаза, одна рука не
действовала, он решил вести боевую машину на родной аэро-
дром... Товарищ Николаев уже давно поправился и снова гро-
мит ненавистных врагов. Теперь грудь его украшает орден
Отечественной войны I степени».
Награды сыпались на отважного летчика одна за другой.

Он имеет немало боевых орденов и медалей. А вот о том, что
по инстанции уже представлены документы о награждении
его высшей правительственной наградой — званием Героя
Советского Союза — Николаев так и не узнал.
Звание Героя Советского Союза Николаеву Ивану Стефа-

новичу присвоено Указом Президиума Верховного Совета
СССР от 15 мая 1946 года.

СТО ДНЕЙ СЧАСТЬЯ

Глаза Марии Сергеевны Николаевой могут рассказать
больше чем любой биографический том. Когда мы беседова-
ли с ней, она то и дело прерывалась на паузы – а выражение
глаз явно говорило, что сейчас она не здесь, а в другом вре-
мени, даже в другом измерении – там, где осталось ее жен-
ское счастье.

— Мы познакомились в поезде, идущем из Харькова в Ки-
шинёв, в феврале сорок первого, - вспоминает вдова Героя
Советского Союза. – Я везла племянницу домой. В Кишинё-
ве жила моя сестра. И так случилось, что мы прямо столкну-
лись в проходе вагона с Иваном Стефановичем. Молодой,
красивый! Он удивился: вы, говорит, такая юная, а уже такая

ВОЙНА И МИР
ГЕРОЕВ ОТЕЧЕСТВА

Алексей АЛЕКСЕЕВ, Комсомольская правда (Ульяновск)
«Комсомолка» встретилась с Марией Николаевой,

вдовой Героя Советского Союза Николаева. Иван Сте-
фанович Николаев — наш земляк, родился в Климови-
чах, был командиром эскадрильи. Погиб в самом конце
войны. На Родине помнят Героя, его имя носят улица и
районная гимназия, а в парке установлена мемориаль-
ная доска.
Публикуем для наших читателей материал «Комсо-

мольской правды» (печатается в сокращении).

дочь. Слово за слово — во всём разобрались, посмеялись,
поговорили и… влюбились друг в друга.

…Потом, если помните, Ивана отправили в тыл — в Крас-
ноярск. Там они столкнулись во второй раз и поняли — это
судьба. Едва сойдя на перрон, Иван увидел перед собой
Марию. Она оказалась там же, в составе эвакогоспиталя, в
котором служила медсестрой.

— Мы поженились 18 января сорок второго, - продолжает
Мария Сергеевна. – Помню, вызвал меня начальник госпи-
таля Мочалин. Причем в 12 часов ночи! Я уж не знала, что и
думать. А он мне говорит: «Я тебе, Маша, вместо отца сейчас.
Желаю вам счастья. Ну и вот… примите, так сказать, пода-
рок… чем богаты, как говорится». И с этими словами выдал
мне матрас, наволочки и два одеяла.

…Вместе они были ровно три месяца. Он добился-таки
отправки на фронт. Уезжая, не знал, что жена беременна
дочерью. Да и увидел своё чадо лишь в 1944-м, когда был в
Красноярске на десятидневной побывке. Вот и получается,
что вместе они были сто дней.

— Замужем больше не была, да и не собиралась, - отвеча-
ет на наш вопрос Николаева, – были ухажёры, конечно. Да и
права на молодость никто у меня не отнимал. Но так получи-
лось, что я им не воспользовалась…

…Дочь героя – Лариса Ивановна – живет на Украине. Она
бывала в Чехии – в месте захоронения отца; самой же Марии
Сергеевне такие путешествия недоступны в силу возраста,
ведь ей уже 91 год, 66 из которых она живёт в Ульяновске.

— Я часто вспоминаю те дни, когда мы были вместе, - гово-
рит с нежностью и щепоткой печали пожилая женщина. – А
что мне остаётся, кроме воспоминаний. Тем и живу. Вот толь-
ко немного обижена на судьбу… да на Советское правитель-
ство — ведь мужнину Золотую звезду героя мне так и не пе-
редали. Наверно, потеряли где-то, потеряли…
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Выдаткі на культуру ў наступным годзе зменшацца ў пара-
ўнанні з 2014 годам на 153 мільярды рублёў.
Старшыня рады Беларускага фонду культуры, а ў недалёкім

мінулым — першы намеснік міністра культуры Ўладзімер
Гілеп: «Калі на культуру змяншаецца фінансаванне — гэта
глыбокі крызіс. Культура заўсёды павінна быць наперадзе, і ў
фінансаванні ў тым ліку. Фінансаванне культуры — гэта па-
казнік дзяржаўнасці нашай. Я за тое, каб выдаткі на культуру
толькі павялічваліся. Змяншэнне фінансавання на культуру
азначае крызіс культуры, крызіс! Што ня дай Божа нам адчу-
ваць».
У бюджэце-2014 шмат адметных момантаў. Істотна павял-

ічаныя выдаткі на Антарктыду — амаль на два мільярды

Дзесяціразовы чэмпіён свету па муай-тай Віталь Гуркоў даў
вялікае інтэрв'ю найбуйнейшаму спартыўнаму парталу краі-
ны Goals.by
У ім баец распавёў, як захапіўся нацыянальнай гісторыяй і

беларускай мовай, пра свае самыя жорсткія трэніроўкі, аб
папулярнасці ў Тайландзе і выпадках судзейскага самаволь-
ства, пра тое, адкуль у беларусаў такі байцоўскі дух, і пра асаб-
лівы зал, у якім займаецца.
Гуркоў — вялікі аматар нацыянальнай гісторыі, зазначае

Goals.by. Гэта не сакрэт. Ён шануе беларускую мову і культуру.
Больш за тое, ужо сам збольшага ўвайшоў у гісторыю — Віталь
стаў першым спартсменам, хто ў эфіры нашага ТБ загаварыў
па-беларуску.

«Любоў да гісторыі пайшла яшчэ са школы. Мой настаўнік

«Белорусская военная газета. «Во славу Родины» рассказа-
ла о группе разминирования 188-й гвардейской инженерной бри-
гады. Под её присмотром находятся 20 районов Могилёвской и
Гомельской областей. Минувшим летом гвардейцы ездили в
Климовичский район, на хутор в окрестностях деревни Леон-
полье. Местные жители нашли там схрон и сообщили воен-
ным. Как пишет газета, сапёры обнаружили в корнях дерева
несколько миномётных и шесть противотанковых мин. А не-
далеко нашёлся ещё один схрон с двумя советскими винтовка-
ми и немецким пулемётом.

Іна СТУДЗІНСКАЯ, Радыё Свабода

ГРОШЫ НА КУЛЬТУРУ
АДДАЛІ СІЛАВІКАМ

Без адзінай праўкі і заўвагі дэпутаты Палаты прад-
стаўнікоў 16 снежня прынялі за 15 хвілін бюджэт на 2014
год у другім чытанні. І калі выдаткі на ўтрыманне КДБ
павялічыліся амаль на 23%, на Міністэрства ўнутраных
спраў — на 21%, то пацярпела ў новым бюджэце найбольш
культура. Выдаткі на яе ў бюджэце-2014 скарачаюцца
на 19%.

рублёў (да 6,5 мільярдаў). На 2 мільярды больш, чым летась,
атрымае дзяржпраграма «Слуцкія паясы». А вось дзяржп-
раграму «Замкі Беларусі» скарацілі больш як на 1 мільярд
рублёў: было 2,5 мільярда, стала 1,42. Затое аж на 46% павя-
лічваецца фінансаванне «Дажынак».
Мастацтвазнаўца Сяргей Харэўскі кажа: «Тыя, хто складае

гэты бюджэт, проста не разумеюць узаемазвязанасці выдат-
каў на культуру, асвету з канчатковымі вынікамі. Хоць і папя-
рэдні бюджэт, мяркуючы на выніках дзейнасці дзяржаўнай
праграмы „Замкі Беларусі“ альбо праграмы папулярызацыі
беларускай мовы, таксама „зразаўся“ проста на хаду. Альбо ў
працэсе рэстаўрацыі Купалаўскага тэатру бюджэт рэзалі па ходу
будаўніцтва. Так што гэта ня нова. Даручылі Міністэрству культу-
ры зменшыць колькасць аб’ектаў гісторыка-культурнай спад-
чыны. Альбо паніжэнне статусу музэя Багдановіча, ліквідацыя
многіх бібліятэк — гэта дзікунства.
Там, дзе дэманстратыўна пагарджаюць культурай, навукай і

асветай, дзе зневажаюць інтэлігенцыю, настаўнікаў, навукоў-
цаў — гэта нідзе не сканчаецца добра. Гэта працэс цывіліза-
цыйнага адставання, і ён ужо набывае незваротныя формы».

БАКСЁР ГУРКОЎ: МОЙ КУМІР — КАСТУСЬ КАЛІНОЎСКІ
цікава пра яе расказваў, як гэта цікавіла нас, дзяцей. Я заўсё-
ды стараўся вучыць гэты прадмет. Але іспыт так і не здаў на
пяць. Паставілі мне чатыры. У мяне дрэнная памяць на даты.
Быццам маляўніча ўсе апісваў. А вось даты павыляталі з га-
лавы. Любімая дата? Грунвальдская бітва. 1410 год я добра
запомніў.
Наогул, мяне ўражваюць моманты, калі людзі ішлі проста з

косамі на смерць, калі яны паміралі за радзіму, адстойваю-
чы свае пазіцыі, сваю культуру, мову. Гэтымі падзеямі варта
ганарыцца, і з гэтага трэба браць прыклад».
Сваім жыццёвым арыенцірам Віталь Гуркоў называе Кас-

туся Каліноўскага.
«Мяркую, гэты чалавек можа быць не толькі маім кумірам,

але і кумірам любога іншага беларуса».

НОВОСТИ РЕГИОНА

САДЫ НЕ ЦВЕТУТ
СХРОН НА ХУТОРЕ

В декабре в газете «Белорусская нива»
появился содержательный материал о
развитии плодоводства на Могилёвщине.
Оказывается, в рамках специальной про-
граммы на закладку садов было потраче-
но более 42 миллиардов рублей. Но в неко-
торых районах садоводством вообще не
занимались, а в других не смогли уберечь
плодово-ягодные насаждения. Как пишет
газета, «тех, кто добросовестно, соблю-
дая технологию, посадил, ухаживает за
садом и получает урожай, можно пересчи-
тать по пальцам». В связи с этим состоя-
лась коллегия облсельхозпрода, на кото-
рой представители регионов, в том числе
и Климовичского района, заверили, что по-
гибшие сады будут восстановлены.
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На завершающей стадии находится дело в отношении быв-
шего главы администрации Советского района Минска. Ему
инкриминируется злоупотребление полномочиями при ре-
монте поврежденного им служебного автомобиля и махина-
ции со статотчётностью, касающейся производства метал-
локонструкций. Ущерб нанесён, в частности, ОАО "Строммаш".
Уточняется сумма ущерба, причиненного действиями быв-

шего председателя Ветковского райисполкома. Тут также фи-
гурируют корыстный интерес и злоупотребление положени-
ем: распорядился снести дом, который имел своего хозяи-
на, после чего определил участок в пустующий и... предоста-
вил дочери для строительства и пожизненного наследуемо-
го владения.
Бывший председатель Чечерского райисполкома, как сво-

им личным, распоряжался автотранспортом местных строи-
тельных предприятий: жена тоже строила дом. Детали выяс-
няются — идёт судебно–экономическая экспертиза.
Дело бывшего председателя Гомельского горисполкома

уже слушается в суде, а несколько других — в отношении быв-
шего председателя Житковичского райисполкома, замести-
телей председателей Минского, Шкловского и Борисовского
райисполкомов — направлены в прокуратуру.

“З такой спустошанасцю ў
душы ад таго, што адбываец-
ца ў дзяржаве, ад бязмежжа.
З трывогай за лёсы дзяржа-
вы і яе грамадзян”, — гаво-
рыць будучы першы і пакуль
адзіны прэзідэнт Беларусі.
Выступ дэпутата Лукашэнкі

транслюецца па тэлебачанні,
а праз два дні друкуецца ў
“Народнай газеце”, заняўшы
цэлыя тры паласы. Гэта пер-
шая ў найноўшай гісторыі Бе-
ларусі інфармацыйная бом-
ба. Настолькі выбуховая, што
тагачасны кіраўнік краіны
Станіслаў Шушкевіч праз
дзень трапляе ў шпіталь з
гіпертанічным крызам.
А пра “адважнага і бясст-

рашнага” Лукашэнку гавораць
на кухнях і ў чэргах. І ўсяго
праз паўгода выбіраюць прэ-
зідэнтам замест запланава-
нага Кебіча. Як яго было не
выбраць, калі дэпутат Лука-
шэнка выкрыў усе заганы
ўлады? Напрыклад, расказаў
пра прыгрэтыя месцы для…
сыноў асобных вертыкальш-
чыкаў.

“І любячы тата (намеснік
кіраўніка Гродзенскага абл-

Алесь ПІЛЕЦКІ, Еўрарадыё

КАРУПЦЫЙНАМУ ДАКЛАДУ
20 ГАДОЎ

20 гадоў таму, 14 снежня 1993 года, Аляксандр Лука-
шэнка ўпершыню праславіўся на ўсю краіну, выступіў-
шы ў парламенце са скандальным антыкарупцыйным
дакладам. Пачынаў вельмі рамантычна і патрыятыч-
на.

выканкама Гіруць. — Еўрара-
дыё) дапамог сыночку і з па-
мяшканнем для офіса, і з га-
ражом, і з крэдытамі. Аднак
выгадаваны ў духу новага мыс-
лення Гіруць-малодшы выт-
ворчасцю займацца не стаў,
а сканцэнтраваў усю сваю
кіпучую энергію на пасярэдн-
іцтве і гандлёва-закупачнай
дзейнасці”.
Такіх прыкладаў Лукашэнка

ў сваім дакладзе прыводзіць
адразу некалькі. Вельмі ўжо
не падабалася шклоўскаму
дэпутату звычка чыноўнікаў
прыграваць сваіх сыноў і да-
чок. Акрамя таго, Лукашэнка
ў 1993 годзе ярасна крыты-
куе саму сістэму, што пара-
дзіла карупцыю і фінансавыя
злачынствы. Прычыны гэтага,
на думку маладога Лукашэнкі,
у… дзяржаўнай манаполіі,
інфляцыі і “адсутнасці яснасці
з валютай”.

“Умовы для разнастайных
фінансавых злоўжыванняў —
унікальныя. Таварная выт-
ворчасць — манаполія дзяр-
жавы, а абслугоўвае яе сістэ-
ма камерцыйных банкаў. І
яшчэ, натуральна, інфляцыя

і адсутнасць яснасці з валю-
тай і датаваныя кошты”. Доб-
ра знаёмая сучаснай Бела-
русі карціна. Толькі выступіць
з антыкарупцыйным дакла-
дам больш няма каму.
У антыкарупцыйным дак-

ладзе дэпутата Лукашэнкі
шмат прозвішчаў. Большасць
ужо забытыя, часу прайшло
шмат. Але ёсць і знаёмыя.
Можна сустрэць, у прыват-
насці, нават прозвішча…
Мясніковіча. У 1993 годзе Лу-
кашэнка абвінавачваў яго ў
пратэкцыі міністру фінансаў.
Маўляў, яго незаконна ўклю-
чылі на хлебную пасаду ў са-
веце “Белзнешэканомбанка”.
“Як высветлілася, міністра
(фінансаў. — заўв. Еўрара-
дыё) Янчука ўпаўнаважыў
правам увайсці ў савет пер-
шы намеснік кіраўніка Саўм-
іна Міхаіл Мясніковіч… Такія
дзеянні — гэта парушэнне за-
кона… Далей, як гаворыцца,
ехаць няма куды”.
Як аказалася — ёсць куды.

За дваццаць гадоў Міхаіл Мяс-
ніковіч не толькі не пабываў
за кратамі за “парушэнне за-
кона”, але нават зрабіўся прэ-
м’ер-міністрам, дзе нядрэн-
на пачуваецца і зараз.
Прайшоўся будучы прэзі-

дэнт і па апазіцыянерах. Абв-
інаваціў у валоданні іншамар-
камі і ў замежным фінанса-

ванні. Дэпутат ад БНФ Сяргей
Навумчык нават быў вымуша-
ны апраўдвацца ў той самай
“Народнай газеце”. “Інша-
маркі. Так, у дэпутата Навум-
чыка і дэпутата Заблоцкага
ёсць іншамаркі. Але гэтым
іншамаркам па 15 гадоў… Я
з усёй адказнасцю кажу —
ніякія замежныя фонды, у
тым ліку і нашы, апазіцыю не
фінансуюць. Я падкрэсліваю:
ніякія замежныя фонды апа-
зіцыю БНФ не фінансуюць, ні
капейкі, ні цэнта”.
Праз 20 гадоў Навумчык рэ-

гулярна адказвае сваім апа-
нентам у "Фэйсбуку", а на
іншамарцы ездзіць ужо сам
Лукашэнка. Гаворыць, што на
падоранай.
Тым не менш ёсць у анты-

карупцыйным дакладзе Лука-
шэнкі і такое, што сёння па-
даецца сапраўднай фантас-
тыкай. Вось, напрыклад ,
гісторыя пра карупцыю на
Мінскім аўтазаводзе: “Да кры-
мінальнай адказнасці пры-
цягваюцца два кіраўнікі выт-
ворчых падраздзяленняў
МАЗа, якім давалі хабар за
пазачарговы продаж грузаві-
коў…”.
Вясёлыя былі часы для

Мінскага аўтамабільнага за-
вода. Зараз яго маркетолагі
самі стаяць у чарзе па пакуп-
нікоў.

Виктор КИСЕЛЁВ, «Советская Белоруссия»

ДОЛЖНОСТЬ КАК СРЕДСТВО
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Надрукавана на ўласным абсталяванні. Наклад 299 асобнікаў
Распаўсюджваецца бясплатна

Як памру, то пахавайце
Мяне каля школы.
На педсавеце не карайце
Больш мяне ніколі.

На вянок мне не марнуйце
Ні грошай, ні часу,
Бо я знаю, што настаўнік
Не мае запасу.

На магілцы пасадзіце
Якіх-небудзь кветак,
Ў дамавіну пакладзіце
План самаасветы.

Каб усё было са мною:
канспекты, праграмы.
Не забудзьце ў рукі даць мне
Рабочыя планы.

Перад тым, як забіваці
Дамавіны крышку,
Пакладзіце пад падушку
Цікавую кніжку.

Бо калі абрыдне ўрэшце
Проста так ляжаці,
Можа там хоць, на свабодзе,
Змагу прачытаці.

Плача завуч над труною:
«Ой, чаю мой, чаю!
Кім жа я твае ўрокі
Замяніці маю?»

А дырэктар нахіліўся,
Шэпча: «От, марока!
Што памёр ты — чорт з табою,
Калі б не ўрокі».

А яшчэ прашу, сябры, вас,
Як будзе зарплата,
Вы кульніце на ўсе грошы —
Памяніце брата.

А прафкаму перадайце:
На той свет сабраўся,
А пуцёўкі ў санаторый
І не дачакаўся.

І начальству перадайце
Вы шчырае «дзякуй!».
Хай цяпер мяне цалуе
У самую…

ЗАПАВЕТ
НАСТАЎНІКА

Гэты ананімны верш перадалі ў рэдакцыю
газеты “Наша ніва” настаўнікі адной са школ.
Як кажуць у такіх выпадках — набалела!

У ДАІ магілёўцу паказалі пратакол, дзе быў чужы адрас і стаяў чужы
подпіс. Аднак інспектары ДАІ апазналі кіроўцу, якога нібыта затрымо-
ўвалі п'яным. Скаргі магілёўца даішнаму начальству былі марнымі: унут-
раная праверка пацвердзіла праўдзівасць словаў інспектараў. Дапа-
мог кіроўцу толькі зварот ва ўпраўленне ўласнай бяспекі МУС па Магі-
лёўскай вобласці.
Яшчэ 6 гадоў таму Аляксандр страціў барсетку з дакументамі, дзе зна-

ходзілася ў тым ліку і пасведчанне кіроўцы. Дакументы магілёвец адра-
зу ж аднавіў, а яго барсетку знайшоў чалавек, які 5 гадоў ездзіў з чужымі
правамі. Парушальніка знайшло ўпраўленне ўласнай бяспекі МУС, і ён
ва ўсім прызнаўся.
Пасля паўгода цяганіны магілёвец здолеў адмяніць рашэнне суда і

вярнуць сабе правы. Аднак суд паспеў ужо ўтрымаць з заробку частку
штрафу — каля 500 тысяч рублёў. Вярнуць іх Аляксандр не можа дагэ-
туль.

МЯНЯЮЧЫ ПРАВЫ,
МАГІЛЁВЕЦ ДАВЕДАЎСЯ,
ШТО ПАЗБАЎЛЕНЫ ІХ
ЗА П'ЯНУЮ ЯЗДУ
Яшчэ ў 2007 годзе кіроўца з Магілёва страціў дакументы і заявіў

пра гэта ў ДАІ. Як распавядае Еўрарадыё, увесну 2012 года ён прый-
шоў у ДАІ мяняць пасведчанне кіроўцы на правы новага ўзору, бо
збіраўся ехаць на працу ў Еўропу. Там магілёвец Аляксандр  і даве-
даўся, што ў студзені быў пазбаўлены правоў на тры гады за
кіраванне ў нецвярозым выглядзе. Да таго ж, ён павінен быў ап-
лаціць штраф, піша "Комсомольская правда".

Пособие на подгузники предоставляется в сумме, не превышающей
1,5-кратного размера бюджета прожиточного минимума в среднем на
душу населения (БПМ), действующего на дату принятия решения о пре-
доставлении пособия. Общий размер этого пособия в год не должен
превышать 6 БПМ.
Таким образом, периодичность получения социального пособия для

возмещения затрат на приобретение подгузников увеличена с 2 до 4
раз в течение календарного года (при этом общий объём пособия со-
храняется).

С 2014 ГОДА
ПОСОБИЕ НА ПОДГУЗНИКИ
БУДЕТ ПРЕДОСТАВЛЯТЬСЯ 4 РАЗА В ГОД
По данным naviny.by, с 1 января 2014 года социальное пособие

для возмещения затрат на приобретение подгузников будет пре-
доставляться четыре раза в течение календарного года, но не
более одного раза в месяц. Об этом сообщил заместитель мини-
стра труда и социальной защиты Александр Румак на онлайн-
конференции на сайтах БЕЛТА и министерства.

ЧЁРНЫЙ ЮМОРОК
Папа спрашивает Вовочку: Что тебе подарить на день рож-

дения?
Вовочка: Хочу на день рождения настоящий пистолет.
Отец: Чегооо? Ты что, с ума что ли спятил?!
Вовочка: Хочу пистолет! Хочу настоящий пистолет... (хны-

чет).
Отец: Хватит реветь!!! Почему не слушаешься? Кто в

этом доме главный?!
Вовочка: Ты, конечно, ты, папа. Но вот если бы у меня был

настоящий пистолет...


